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بعد از هش�ت بار صدور اخطار و اعلام رسمي 
از س�وي وزارت عل�وم دول�ت يازده�م ب�ه 
دانش�گاه آزاد براي تعيين تكليف رشته هاي 
فاقد مجوز اين دانشگاه در شوراي گسترش 
آموزش عالي، وزارت علوم طي نامه ش�ماره 
6/73/222569 هرگون�ه ارزياب�ي و اعمال 
مدارك تحصيل�ي جدي�د دانش آموختگان 
دانش�گاه آزاد را از 22 دي ماه امس�ال صرفاً 
براي مدارك مربوط به كد رش�ته - محل هاي 
داراي مجوز از شوراي گسترش آموزش عالي 
ممكن و مورد قبول دانست. اين در حالي است 
كه با طولاني شدن مدت زمان اين كشمكش 
اجراي�ي، دانش�جويان و فارغ التحصي�لان 
دانش�گاه آزاد ك�ه ب�ا ص�رف هزينه ه�اي 
گ�زاف موفق به اخ�ذ مدارك خود ش�ده اند، 
بيش�ترين خس�ارت را متحم�ل مي ش�وند. 
 اگرچه وزارت علوم و دانشگاه آزاد سعي مي كنند 
نشان دهند كه در پيشبرد اهداف آموزش عالي 
چندان اختلاف نظري با هم ندارند و حتي هر از 
چندي گزارش مبسوطي از كمك هاي دو طرف 
به يكديگر براي تسهيل پذيرش دانشجو منتشر 
مي كنند، اما گويا نادي��ده گرفتن فرآيند ثبت و 
تأييد و اعطاي مجوز رشته هاي دانشگاه از سوي 
دانشگاه آزاد مسيرهاي توافق مشترك ميان اين 

دو نهاد را سد كرده است. 
علاوه بر اين و با گذشت عمر رشته هاي فاقد مجوز 
و ادامه فعاليت آنها و همچنين تولد كد رشته - 
محل هاي جديد براي جذب دانشجو در دانشگاه 

آزاد، دانشجو به ضلع سوم برموداي وزارت علوم 
و دانش��گاه آزاد تبديل مي ش��ود و اوست كه در 
اين ميان در ازاي پرداخت شهريه هاي ميليوني 
هيچ تضميني در برابر آينده علمي و شغلي خود 
دريافت نمي كند. ب��ه بيان ديگر ن��ه تنها آينده 
ش��غلي فارغ التحصيلان دانش��گاه آزاد تضمين 
نيست بلكه اصالت مدارك تحصيلي آنها نيز مورد 

تأييد وزارت علوم كشورمان قرار نمی گيرد. 
گ��ردش مالي بالاي دانش��گاه آزاد و وابس��تگي 
جرياني آن به ديدگاه هاي خاص سياسي از اين 
دانش��گاه امپراتوري س��اخته كه خود را ملزم به 
پاس��خگويي به هيچ نهادي نمي داند و همچون 
جزيره خودمختاري در آموزش عالي نقش آفريني 
شبكه اي در تربيت نيروي انساني متخصص را با 
محك منافع خود دنبال مي كند. در عين حال كه 
برخي، سياست هاي گسترشي آن را خلاف جهت 
مديريت منابع انساني و توزيع جمعيتي كشور و 

سند آمايش آموزش عالي مي دانند. 
   ناهماهنگي معاونت هاي وزارت علوم 

نكته مورد توجه در اين باره نبود اجماع در وزارت 
علوم براي برخورد با تخلفات حوزه آموزش عالي 
كش��ور به ويژه در رابطه با دانش��گاه آزاد است. 
معاونت آموزشي و مالي و اداري وزارت علوم در 
حالي بر سر عدم تأييد مدارك فارغ التحصيلان 
دانشگاه آزاد در رشته - محل هاي بدون مجوز اين 
دانشگاه با يكديگر همكاري مي كنند كه سازمان 
س��نجش تاكنون  و از س��الي كه آزمون ورودي 
دانش��گاه آزاد با ساير دانش��گاه ها تجميع شده، 

بي توجه به اين مس��ئله فرآيند پذيرش دانشجو 
را انجام مي دهد. 

   خنثي سازي تنها ابزار نظارتي 
از س��وي ديگر و از ميان تمام راه هاي نظارتي در 
اختيار وزارت علوم براي كنترل عملكرد مجموعه 
آموزش عالي از جمله مراكز دانشگاهي غيردولتي 
و غيرانتفاعي، تنها راه باقي مانده در مورد دانشگاه 
آزاد كه برد مؤثر نفوذ آن حفظ ش��ده، نظارت بر 
گسترش كد رشته - محل هاي پذيرش دانشجو 
است كه آن هم با عدم تمكين دانشگاه آزاد براي 
اخذ مجوز راه اندازي و گسترش رشته- محل ها 
در عمل خنثي شده است. اين سرپيچي از قانون 
دانش��گاه آزاد آموزش عالي حداقل س��ه دولت 
اخير را متأثر كرده است اما تصميم اخير وزارت 
علوم، مسامحه هاي صورت گرفته در مورد ادامه 
فعاليت رشته- محل هاي فاقد مجوز دانشگاه آزاد 

را جبران مي كند. 
بنابر اين گ��زارش، وزارت عل��وم ضمن تأكيد 
دوباره بر غيرقانوني بودن رشته هاي بدون مجوز 
دانشگاه آزاد، استفاده از مدارك اين دانشگاه در 
مؤسسات آموزش عالي و دانشگاه ها را مشروط 
به تأيي��د دفتر گس��ترش آموزش عال��ي كرد. 
مجتبي شريعتي نياسر، معاون آموزشي وزارت 
علوم 9 دي ماه امسال طي نامه اي به اميد، معاون 
اداري مالي و مديريت منابع وزارت علوم تأكيد 
كرد كه دانشگاه آزاد طي سال هاي اخير بدون 
اخذ مجوز از شوراي گسترش آموزش عالي در 
بسياري از رشته هاي تحصيلي مقاطع كارداني، 

كارشناسي، كارشناسي ارش��د و دكترا اقدام به 
پذيرش دانشجو كرده اس��ت. در ادامه اين نامه 
تأكيد ش��ده اس��ت كه تنها م��دارك فراغت از 
تحصيل آن دسته از دانش آموختگاني كه رشته 
تحصيلي آنها داراي مجوز از ش��وراي گسترش 
آموزش عالي اس��ت، مورد تأييد ب��وده و قابل 
ارزيابي است. اميد، معاون اداري مالي و مديريت 
مناب��ع وزارت علوم نيز طي نامه اي به رؤس��اي 
دانشگاه ها، مؤسسات آموزش عالي، مؤسسات 
پژوهشي و پارك هاي علم و فناوري تأكيد كرد 
كه براي تمام دانشگاه هاي دولتي و غيردولتي، 
صرفاً مدارك مربوط به كد رش��ته � محل هاي 
داراي مجوز از شوراي گس��ترش آموزش عالي 
قابل قبول است و كد رش��ته � محل هاي مجاز 
براي تمام مقاطع تحصيلي و تمام دانشگاه هاي 
دولتي و غيردولتي در سايت معاونت آموزشي 

وزارت ارائه شده است. 
   از نگاه دانشجويان و فارغ التحصيلان 

اين گزارش مي افزايد: زمان اعلام رشته هاي فاقد 
مجوز دانشگاه آزاد و محدوديت هايي كه وزارت 
علوم براي فارغ التحصيلان اين رش��ته ها تعيين 
كرده واكن��ش دانش��جويان، فارغ التحصيلان و 
داوطلبان شركت در آزمون هاي ورودي مقاطع 
مختلف اين دانشگاه را در پي داشته است. يكي از 
داوطلبان آزمون كارشناسي ارشد دانشگاه آزاد در 
اين باره مي گويد: » چرا هر بار هر يك از مسئولان 
حرف هاي مختلفي مي زنند؟ حالا كه براي آزمون 
ارشد ثبت نام كرده ايم و دو ماه تا آزمون باقي مانده 
و اين قدر وقت و پول مردم هدر ش��ده، اعلام اين 
مسئله چه فايده اي دارد؟ ليست رشته هاي مورد 
تأييد وزارت علوم بعد از ثبت نام منتشر شده، آيا 
اين كلاه برداري نيس��ت ؟ نفري 70 هزار تومان 
براي آزمون پرداخت كرده ايم. اين رقم را در تعداد 
داوطلبان ضرب كنيد، ببينيد اين ناهماهنگي چه 

بر سر مردم آورده است؟«
زينب داوطلب ديگري است كه او نيز به »جوان« 
مي گويد: » در كشوري كه روي آموزش عالي اش 
نمي توان برنامه ريزي كرد، نبايد انتظار داشته 
باش��يم بقيه موارد به قاعده باش��د. تصميمات 
مس��ئولان ما معمولاً نه در جاي مناس��ب و نه 
در زمان مناس��ب اتخاذ و اعمال مي شود. « وي 
ادامه مي دهد: » اگر دانشگاه آزاد در اخذ مجوز 
براي رشته - محل ها به قوانين تمكين نمي كند 
چرا عليه آن اعلام جرم نمي ش��ود، مثل اينكه 
زور وزارت عل��وم به اين دانش��گاه نمي رس��د، 
كاس��ه و كوزه را س��ر دانش��جويان مي شكند. 
تقصير دانشجو چيس��ت كه به صورت قانوني 
آزم��ون داده و ثبت نام ك��رده و درس خوانده؟ 
چرا مسئولان س��ايت انتخاب رشته دانشگاه را 

مسدود نمي كنند.«
گفتني است احتمال مي رود واكنش عمومي به 
تصميم اخير وزارت علوم منجر به كوتاه آمدن اين 
وزارتخانه در برابر موضع خود است وگرنه خبري 

از كوتاه آمدن دانشگاه آزاد نيست. 

 ب�ا روئي�دن نخس�تين 
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سرشاخه هاي درختان و 
آمدن بوي عيد بازار ميوه و تره بار تكاني اساسي 
خورده است و قيمت سيب و پرتقال شب عيد با 
ش�يبي نه چندان ملاي�م رو به افزايش اس�ت؛ 
ميوه هاي�ي كه باق�ي مان�ده س�موم و كودهاي 
ش�يميايي روي آنها از مدت ها قبل به چالش�ي 
جدي تبديل شده، چراكه اين سموم از ارزان ترين 
نوع و از مبادي نه چندان خوشنام تهيه مي شود. 
اين در حالي اس�ت كه معاون وزير بهداش�ت و 
رئي�س س�ازمان غ�ذا و دارو در گفت وگ�وي 
اختصاصي با »جوان« از تغيير استراتژي واردات 
س�موم بي كيفيت به سمت س�موم مرغوب و با 
مان�دگاري كمتر در پس�ا برجام خب�ر مي دهد. 
» ارزاني و بي كيفيتي « كليدي ترين نكته اي اس��ت 
كه موجب شده باقي مانده سموم گياهي و كودهاي 
شيميايي اس��تفاده ش��ده در پرورش محصولات 
كشاورزي كشورمان خطوط قرمز سلامت را پشت 
سر بگذارند و بنا بر اعلام مسئولان بهداشت و درمان 
باقي مانده اين س��موم در برخي محصولات نظير 
سيب درختي،  خيار،  گوجه فرهنگي، سيب زميني 
و پياز از حد مجاز فراتر است. به همين خاطر وزير 
بهداشت سال گذش��ته به مردم توصيه كرد سيب 
را بدون پوس��ت بخورند. »تحريم« هم جدي ترين 
عاملي بود كه موجب مي ش��د تا ما س��موم ارزان و 
بي كيفيت وارد كني��م؛ عاملي كه ح��الا با اجراي 
برجام برداشته ش��ده و انتظار مي رود همانگونه كه 
رقابت غول هاي داروسازي را براي سرمايه گذاري 
و ورود به بازار 80 ميليوني ايران ش��اهد هس��تيم، 
اين بار كمپاني ه��اي توليد كننده س��موم گياهي 
و كودهاي ش��يميايي براي توليد،  سرمايه گذاري 
يا لااقل صادرات س��موم اس��تاندارد به ايران پيش 
قدم ش��وند؛ امري كه حداقل مي تواند محصولاتي 
سلامت تر را وارد بازار كرده و از بخش مهمي از بار 

بيماري ها در كشورمان جلوگيري كند و اين يعني 
نياز به داروي كمتر. 

  سموم چيني بر سر سفره ايراني 
هرچند سونامي س��رطان تكذيب ش��د اما شتاب 
رش��د بيماري س��رطان در جامعه موضوعي است 
كه مس��ئولان بهداش��ت و درمان جامعه هم آن را 

پذيرفته اند. 
باق��ي مانده بيش از ح��د مجاز س��موم و كودهاي 
ش��يميايي ارزان قيمت چيني و هندي از عواملي 
اس��ت كه نمي توان از تأثير گذاري اش بر بخشي از 
اين بيماري ها چشم پوشي كرد. به گفته محمدعلي 
ملبوبي، معاون فناوري پژوهش��گاه ملي مهندسي 
ژنتيك و زيست فناوري در كشاورزي ما، سموم به 
صورت بسيار غيرمسئولانه در حال استفاده شدن 
اس��ت. باقي مانده س��موم در گياهان و محصولات 
كشاورزي مي ماند و نهايتاً در س��فره غذايي مردم 
جاي مي گيرد. وي درباره كودهاي ش��يميايي نيز 
مي گويد: كش��اورزان ايراني به طور ميانگين ۲00 
كيلو كود ش��يميايي فسفات اس��تفاده مي كنند، 

در حالي  كه در اروپا ۵۵ كيلو از اين نوع اس��تفاده 
مي شود. كود ازت، در ايران بين ۱00 تا ۶00 كيلو 
استفاده مي ش��ود اما به طور ميانگين براي غلات 
۳00 كيلو در هر هكتار كود ازت استفاده مي شود، 
در حاليكه در اروپا، ۱۳0 كيلو در هكتار اس��تفاده 
اس��ت و آنها س��عي دارند اين مقدار را به 90 كيلو 

نيز برسانند. 
 رحمت الله حافظي، رئيس كميس��يون سلامت و 
بهداشت شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه 
از س��ال 8۵ براي واردات سموم كشاورزي مناقصه 
برگ��زار مي ش��ود و ارزان تري��ن و كم كيفيت ترين 
محصولات وارد كشور مي شود، مي افزايد: 8۵ درصد 
سموم از چين و ۱۵ درصد از هند وارد مي شود كه 
كيفيت بس��يار پاييني دارد. از سوي ديگر بر نحوه 
استفاده كش��اورزان از سموم كش��اورزي نظارت 
نمي ش��ود، به همين خاطر اس��ت كه در حالي كه 
استاندارد استفاده سموم ۵00 كيلوگرم در هكتار 
است در حال حاضر تا هزار و ۵00 كيلوگرم در هكتار 

مصرف مي شود. 

  وعده واردات سموم مدرن كم خطر 
رس��ول ديناروند، معاون وزير بهداش��ت و رئيس 
س��ازمان غذا و دارو در گفت وگ��وي اختصاصي با 
»جوان«ب��ا بي��ان اينك��ه متأس��فانه آلاينده ها و 
باقي مانده ه��اي س��موم و آفات نبات��ي در ميوه ها 
كنترل نمي ش��ود، مي افزايد:  باقي مانده اين سموم 
در كشورمان خيلي بيش��تر از استاندارد نيست اما 
مشكلي كه در اين بين وجود ندارد، آموزش نديدن 
كشاورزان است. تفاهمي در شوراي عالي سلامت با 
وزارت جهاد كشاورزي منعقد و تصويب شد تا هم 
اين وزارتخانه در توزيع سموم بين كشاورزان كنترل 
بيشتري داشته باشد و هم در تعيين باقي مانده هاي 
سموم ما به اين وزارتخانه كمك  كنيم و اميدوارم با 
اين همكاري بتوانيم در سال 9۵ به نتايج خوبي در 
اين زمينه دست يابيم.  ديناروند در پاسخ به سؤال 
»جوان« در رابطه با واردت س��موم ارزان قيمت و 
بي كيفيت از برخي كش��ورهاي نه چندان خوشنام 
پاسخ داد : اين اشكالي اس��ت كه به دليل تحريم ها 
وجود داشت و ما مجبور بوديم سموم ارزان تر را از 
كشورهايي كه اعتبار كمي داشته اند وارد كنيم اما 
وزارت جهاد كشاورزي قول داده در دوران پسابرجام 
اجازه ورود منابع معتبر سموم را بدهد. اين سموم 
مدرن هستند و با كيفيت بيشتر، با اثرگذاري بهتر، 
دوز مصرف پايين تر و باقي مانده هاي كمتري هستند 
و بنابراين خطرات كمتري دارند و اميدواريم به اين 

سمت حركت كنيم. 
  وقتي دولت همه كاره است

معاون فناوري پژوهش��گاه ملي مهندسي ژنتيك 
و زيست فناوري اما معتقد اس��ت كودهاي زيادي 
وارد اراضي كشاورزي كشور مي شود و كشاورزان به 
منظور دستيابي به پُرمحصولي تشويق به استفاده 
بيشتر مي ش��وند. از نگاه ملبوبي دليل اين امر اين 
است كه سيستم دولتي پشت اين مسئله وجود دارد، 
يعني دولت توليدكننده، واردكننده، توزيع كننده و 

تأييدكننده كودهاي شيميايي است. 
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طی 2 سال وزارت علوم 8 بار رشته های بدون مجوز دانشگاه آزاد را غيرقانونی اعلام كرد

 رقابت میان منافع دانشگاه آزاد
 و سرنوشت دانشجویان

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

    هيچ نهادي به تخلف قاليشويي ها رسيدگي نمي كند
حسيني – تهران:  بسياري از قاليشويي ها در شب عيد با سوءاستفاده 
از وقت كم م��ردم مبالغي را با عناوين مختلف از آنه��ا مي گيرند، مثلًا 
ابتدا قيمت شست وش��و را اعلام مي كنند اما بع��د از اينكه فرش ها را 
بازمي گردانند پول هاي ديگري با عناوي��ن مختلف مي گيرند و جالب 
اينكه فاكتور را هم نمي گذارند در دس��ت مشتري بماند. چه سازماني 

بايد به اين تخلفات رسيدگي كند؟

   شهرداري تهران به وعده هايش به موقع عمل كند
رضايي- تهران: شهرداري تهران از اوايل بهمن ماه امسال تبليغات 
وس��يعي را در روزنامه ها و س��طح ش��هر با مضمون پرداخت به موقع 
عوارض نوس��ازي س��ال 94 جهت بهره مندي از جوايز آن آغاز كرده 
اس��ت ولي هنگامي كه به پرتال ش��هرداري تهران مراجعه مي كنيد 
برندگان جوايز سال 9۲ نمايش داده مي شود و خبري از برندگان جوايز 
خوش حسابي سال 9۳ نيست. بهتر است شهرداري تهران كه مردم را 
به پرداخت به موقع عوارض تش��ويق مي كند، خود نيز به وعده هايش 

به موقع عمل كند.

توسعه   50 هزار هكتاري  جنگل كاري  در دامنه البرز
تكميل فضاي سبز تهران با حفظ باغات

 روز درختكاري در پايتخت خاكس�تري با اح�داث و بهره برداري 
از ه�زار هكت�ار كمربند فضاي س�بز آغاز ش�د تا توس�عه فضاي 
س�بز مرهمي باش�د براي روز ه�اي م�ه دودي كلانش�هر تهران. 
چشم انداز توس�عه 50 هزار هتكاري فضاي سبز در دامنه جنوبي 
الب�رز مي تواند تا ح�دودي كمبود فضاي س�بز درون ش�هري را 
جبران كند، به شرط آنكه باغ ها به عنوان ميراث سبز حفظ شود. 
 آلودگي هوا از يك سو و خشكسالي و تخريب اراضي ملي از سوي ديگر 
سبب شده اهميت در ختكاري و توسعه فضاي سبز در پايتخت و حاشيه 
اين ابر ش��هر داراي اهميت دوچندان ش��ود . بر اين اساس روز گذشته 
معاون خدمات ش��هري ش��هرداري تهران همزمان با روز درختكاري 
و بهره برداري از توس��عه هزار هكتاري كمربند س��بز پيرامون گفت: 
چشم انداز ۵0 هزار هكتارجنگل كاري در دامنه جنوبي البرز را دنبال 

مي كنيم. 
مجتبي عبداللهي با اشاره به اينكه در چشم انداز مديريت شهري تلاش 
مي كنيم جنگل كاري از ش��رق تا غرب دامنه جنوبي البرز در مناطق 
بيست و دو گانه دنبال و فضاي يكپارچه سبز ايجاد شود، گفت: بر اين 
اساس براي تحقق دامنه يكپارچه سبز و ايجاد كمربند در دامنه جنوبي 
البرز نياز داريم برخي دس��تگاه ها و نهادها ك��ه مالكيت زمين هايي با 
قابليت كاشت درخت را در اختيار دارند، شهرداري را ياري كنند تا اين 

املاك در اختيار مديريت شهري قرار گيرد. 
   احداث 36 هزار هكتار كمربند سبز 

مدير عامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري تهران با بيان اينكه 
در حال حاضر بيش از ۳8 هزار و 700 هكتار كمربند سبز پيرامون شهر 
تهران احداث شده است، گفت: بوستان هاي سطح شهر تهران ريه هاي 

تنفسي شهر هستند. 
علي محمد مختاري افزود: با اجرايي شدن طرح جامع آب خام فضاي 
سبز شهر تهران از سال ۶۵ صد درصد فضاي س��بز تهران با آب شرب 
آبياري مي شد و امروز به جايي رسيده ايم كه صددرصد فضاي سبز شهر 

تهران با استفاده از آب خام آبياري مي شود. 
وي در خصوص س��رانه فضاي س��بز در تهران گف��ت: در حال حاضر 
اين س��رانه به ۲4 متر مربع براي هر ش��هروند تهراني رسيده است و 
سرانه فضاي سبز درون شهري نيز به ۱۶ متر مربع افزايش پيدا كرده 
است. به گفته مختاري، البته توزيع عادلانه فضاي سبز در شهر تهران 
محقق نشده و در برخي مناطق با كمبود سرانه هاي فضاي سبز مواجه 

هستيم. 
  مشكل گراني زمين براي احداث فضاي سبز 

 فقر زمين در تهران و گراني بيش از حد در اين كلانشهر نگاه ها را به 
سمت تبديل باغ ها به ساختمان سازي معطوف كرده است تا آنجايي 
كه مهم ترين موضوع در ش��هر تهران كه با انبوه ساختمان ها احاطه 
شده است حفظ باغ ها ي موجود و توس��عه فضاي سبز است. در اين 
زمينه، مهدي چمران، رئيس شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به 
اينكه پارك هاي درون شهر كافي نيس��تند اما مشكل گراني زمين 
باعث ش��ده افزايش تعداد اين پارك ها با كندي مواجه شود، گفت: 
عزم جدي بر گسترش فضاي س��بز در ميان مسئولان و شهروندان 
وجود دارد كه در اين زمينه هنوز فضاهاي خالي در سطح شهر ديده 
مي شود كه بايد به فضاي سبز تبديل شود. با اين حال، آبياري فضاي 
سبز نيز كه از اهميت زيادي برخوردار است بايد مورد توجه قرار گيرد. 
وي افزود: شهرداري تهران براي خريد باغات تهران اقدامات خوبي 

انجام داده است. 

سيل ها محصول جنگل تراشي هاي دولتي
»لايلدغ المؤمن من جحر مرتي��ن«؛ » مؤمن از يك س��وراخ دو بار گزيده 
نمی ش��ود«. قاطبه علماي علم اخب��ار، حديث فوق را )ك��ه معناي آن در 
ضرب المثلي فارسي و پركاربرد متجلي است(، به پيامبراكرم)ص( نسبت 
داده اند و عده اي نيز اين كلام گهربار را به امام صادق )ع( منسوب كرده اند. 
با اين حال جاي دريغ و درد است كه چنين فرامين و رهنمودهايي كه 
ريش��ه در فرهنگي نغز و پرمغز دارد، در نظام اداري حال حاضر كشور 
ما، نه تنها مورد تأكيد و توجه مسئولان ارشد دولت ها نبوده و نيست، 
بلكه عملكردهاي مسئولان و دستگاه هاي مختلف در دولت هاي حال 
و گذش��ته )كه به زعم خود تحت لواي حكومتي اسلامي انجام وظيفه 
مي كنند( نشان داده كه اين فرامين خواسته و ناخواسته با مشي و منش 

آنان در تضاد و تقابل است!
ش��اهد مثال اين مدعا را مي توان در م��وارد بس��ياري از جمله بحث 
پرحاشيه ساختمان سازي در حاشيه رودخانه ها سراغ گرفت، براي مثال 
مي توان به سيلاب ويرانگر روز بعد از عيد فطر امسال اشاره كرد؛ سيلابي 
كه بسياري از ساختمان هاي حاشيه رودخانه ها را در سواد كوه، كن و 
سولقان چون علف هرزي از ريشه كند و ويران كرد. ساختمان هايي كه 
با دور زدن قانون و بدون ارزيابي زيست محيطي و تنها با قدرت رشوه 
و زيرميزي علم شدند و به حكم نرسيدن بار كج به منزل، عاقبت ويران 
شدند و كودكان و كهنسالان و زنان بي گناه قرباني تخلفاتي شدند كه 
زماني به تمام قوانين شهرسازي و زيس��ت محيطي تنه زدند و عاقبت 

خودشان به خاك افتادند. 
كارشناسان علت خسارات بيش از حد تصور آن سيل ويرانگر را در دو 
مورد كلي همچون قطع در ختان در مجاري ورودي شهرها و روستاها 
و رعايت نكردن اصول ساخت و س��ازدر حريم رودخانه ها دانستند و تا 
مدتي هم در اثر جو سنگيني كه به واسطه وقوع حادثه بر جامعه غالب 
شده بود، بس��ياري از ادارات و س��ازمان هاي موظف به گشت و گذار 
پرداختند و با س��اختمان هاي مش��ابه برخورد كرده و برخي را ويران 
نمودند اما در نهايت باز به جايي رس��يدند كه از يك سوراخ دو بار نه!... 
چند بار گزيده شوند. چراكه با گذش��ت زماني بالغ بر9ماه كه از وقوع 
سيلاب ويرانگر منظور نظر گذشته، باز دولت محترم مصايب مردم را 
به دست فراموشي س��پرده و بر راه كج راهسازي در جنگل هاي شمال 
مصمم شده است! و اين بار عزم آن دارد كه با جنگل تراشی در منطقه 

هفت تن شيرگاه اشتباهات گذشته را تكرار كند!
ناگفته پيداست كه براي راهسازي بايد به جنگل تراشي اهتمام كنند 
و جنگل تراشي در نهايت موجب وقوع سيلابي سهمگين تر و فاجعه اي 
به مراتب سنگين تر خواهد شد و اين يعني از يك سوراخ چند ده مرتبه 

گزيده شدن!
اما نكت��ه عجيب اين اس��ت كه دولت محت��رم از يك س��و داد و فغان 
زيست محيطي سر مي دهد و از يك سو در س��كوت و خفا مجوزهايي 
مي دهد كه اين عملكرد دولت ياد آور تمثيل »به شكار مي گويد بدو!... 
به تازي مي گويد بگير!...« اس��ت؛ رويه اي كه در آن انسان سرگشته و 
حيران است و نمي داند كه قس��م دولتمردان را باور كند يا دم خروس 

خفاكاري هاي آنان را؟!
 

  رئيس س��ازمان دانش آموزي جمهوري اس��لامي ايران از كاش��ت 
۲ميليون نهال توسط دانش آموزان پيشتاز و فرزانه كشور خبر داد. دكتر 
حميدرضا كفاش افزود: اعضاي پيش��تاز و فرزانه اين س��ازمان با كمك 
مربيان، معلمان و مديران مدارس خود اين نهال ها را در محوطه  داخل 
و بيرون مدارس خود و همچنين بوستان هاي شهر و پارك هاي جنگلي 

غرس مي نمايند. 
  حج��ت الاس��لام و المس��لمين احمد 
ش��رفخاني، معاون فرهنگ��ي و اجتماعي 
س��ازمان اوقاف و امور خيريه با بيان اينكه 
در روز ۲۱ اس��فند و در آخري��ن روز از 
هفته مناب��ع طبيعي كه با عن��وان »منابع 
طبيع��ي، آموزه هاي ديني و س��ازمان هاي 
مردم نهاد« نامگذاري ش��ده است، مراسم 
ويژه درختكاري به صورت نمادين در بقاع 

متبركه سراسر كشور برگزار مي ش��ود، گفت: هماهنگي هاي لازم براي 
آماده س��ازي زمين، حفر گودال براي غرس نهال در بقاع متبركه داراي 
شرايط فراهم ش��ده اس��ت.  همزمان با هفته منابع طبيعي مراسم روز 
درختكاري در امامزادگان و اماكن متبركه ۲۱ اسفند برگزار مي شود.  وی 
در اين باره گفت: در راستاي انعقاد تفاهمنامه و همكاري مستمر سازمان 
اوقاف در ستاد ملي همياران طبيعت س��ازمان جنگل ها و مراتع ، در روز 

درختكاري مراسم ويژه اي در بقاع و اماكن متبركه برگزار مي شود. 
    احمد آريايي نژاد، عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس در 
خصوص ضرورت نصب شناسه اصالت و سلامت دارو و مواد غذايي گفت: 
انجام هر راه و روشي كه بتواند اعتماد و اطمينان مردم را نسبت به كالاهاي 
بهداشتي، غذايي و درماني مورداستفاده آنها افزايش دهد ضروري است. 
مردم بايد اطمينان پيدا كنند كالايي كه به دستشان مي رسد سالم بوده و 
در مراكز معتبر توليد شده است. بعضي از داروها و محصولات توليد داخل 
كه با قيمت پايين تري توزيع مي شوند با شناس��ه اصالت و سلامت اين 
اطمينان را به مصرف كننده مي دهند كه وضعيت سلامت آن محصولات 

در حد قابل قبول و استانداردهاي بين المللي است. 
  مجيد قدمي، رئيس سازمان آموزش و پرورش استثنايي گفت: براي 
دانش آموزان با نيازهاي ويژه بايد فضاي مناسب تعليم و تربيت را فراهم 
كنيم. بايد فرهنگ س��ازي كنيم تا خانواده ها ب��ه دور از هر گونه نگراني 
از بابت نام اس��تثنايي، فرزندان ش��ان را براي آموزش و تعليم تربيت به 

مدارس بفرستند. 
  رئيس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اس��تان تهران از آمادگي اين 
سازمان در حوزه پيشگيري از اعتياد خبر داد و گفت: طي پنج سال آينده 
و همگام با برنامه ششم توسعه برنامه هايي در رابطه با پيشگيري از مواد 
مخدر و اعتي��اد داريم. نعمت اله تركي افزود: س��عي مي كنيم به صورت 
مسئله محور و موضوعي به مشكلات تهران بپردازيم كه مشكل مواد مخدر 
و كاهش اعتياد يكي از موضوعاتي است كه در تهران و سازمان مديريت 

برنامه ريزي، حائز اهميت است. 
  مهرزاد حميدي، معاون تربيت بدني و سلامت وزير  آموزش و پرورش 
با بيان اينكه بخش تربيت بدني و سلامت در مجموعه آموزش و پرورش 
با وجود بيش از ۳۳ هزار دبير تربيت بدني و ۱۳ ميليون دانش آموز يكي از 
گسترده ترين بخش هاي ورزشي در كشور است، گفت: در عرصه ورزش 
دانش آموزي بايد از نيازهاي جمعيت نوجوان و جوان كشور مطلع شويم. 
امروزه هفت سياس��ت را در حوزه تربيت بدني و سلامت وزارت آموزش 
و پرورش پيگيري مي كنيم كه عبارتند از برنامه محور كردن فعاليت ها، 
فراگيري، كيفي��ت محوري، اخلاق محوري، مدرس��ه محوري، علمي و 
تخصصي كردن فعاليت ها. در تمام فعاليت ها نگاه ما به سمت ستون اصلي 

آموزش و پرورش يعني مدرسه محوري است. 
  ابراهيم س��حرخيز، مشاور كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس 
گفت: خبرهايي كه اين روزها در مورد مدارس س��مپاد دنبال مي كنيم 
حكايت از يك برنامه از پيش تعيين شده براي هدايت دانش آموزان اين 
قبيل مدارس يا ديگر دانش آموزان متقاضي و داوطلب ورود به مدارس 
اس��تعدادهاي درخش��ان به مدارس غيردولتي دارد. در حقيقت تصور 
مي كنيم همه اين صحبت ها زمينه  ساز و بسترس��از اين تفكر است كه 
بازار مدارس غيردولتي را گ��رم كنند و روز به روز ب��ر تضعيف مدارس 

دولتي اضافه شود. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
   گزارش يك

جولان سموم خطرناك چيني در سبد غذايي ايراني
»سلامت« چشم به راه واردات سموم بي خطر در پسابرجام

 »گواهي غربالگري شنوايي«  
 اجباري مي شود

رئيس س�ازمان بهزيس�تي كش�ور با بيان اينك�ه غربالگري هاي 
ش�نوايي در حال حاضر در بس�ياري از كش�ورهاي دنيا اجباري 
اس�ت، اع�لام ك�رد ط�ي تفاهمنام�ه ب�ا س�ازمان ثب�ت احوال 
در نظ�ر داريم ش�رايطي را در كش�ور فراه�م كنيم ك�ه كودكان 
ت�ا زمان�ي ك�ه گواه�ي غربالگ�ري ش�نوايي را درياف�ت نكرده 
باش�ند، ام�كان اخ�ذ و دريافت شناس�نامه را نداش�ته باش�ند. 
انوشيروان محسني بندپي با بيان آنكه سالانه بيش از ۳0 هزار كودك 
معلول در كشور متولد مي ش��وند، اظهار كرد: طي يك دهه اخير كه 
طرح غربالگري ش��نوايي را در كش��ور اجرايي كرديم، موفق ش��ديم 
بيش از ۱۵ هزار كودك ناشنوا را شنوا كنيم.  وي گفت: شرايط حضور 
سازمان بهزيستي در مناطق دوردست كمتر فراهم است و اين سازمان 
براي اجراي طرح ه��اي غربالگري از بخش خصوص��ي كمك گرفته 
اس��ت و با اين حال قصد دارد پوشش غربالگري ش��نوايي را در سال 
9۵ به بيش از 90 درصد برساند.  بندپي ادامه داد: غربالگري شنوايي 
مسئله بس��يار مهمي اس��ت به طوري كه چنانچه قبل از سه ماهگي 
تشخيص داده ش��ود و در ش��ش ماهگي هم پروتكل درماني اجرايي 
شود، مي توان از بروز معلوليت در بسياري از كودكان جلوگيري كرده 
و شرايطي را فراهم كنيم تا آنها راحت تر زندگي كنند. رئيس سازمان 
بهزيستي كشور افزود: تحقيقات نشان داده اس��ت كه عامل بيش از 
۵0درصد معلوليت ها، اختلالات ژنتيكي اس��ت كه درمان آن مشكل 
اما قابل كنترل و پيش��گيري هس��تند. بندپي همچنين عنوان كرد: 
در سال گذش��ته توانس��تيم حدود 70درصد كودكان را قبل از تولد 
در بهزيستي مورد غربالگري ش��نوايي قرار دهيم و در حال حاضر نيز 
سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور اعلام كرده است كه اين آمادگي 
را دارد كه با تخصيص بودجه و اعتبارات لازم به سازمان بهزيستي، اين 

رقم را به صددرصد برساند. 

بيژن يانچشمه 

علي خدايي بيجاري 
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